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REINATD PAMPTONA
cap dinvestigació del Grup de Fisiopatologia Metabòlica d IRBLleida
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Molt sovint tenÍm -Porlo Per
mÞ despistes, oblits.,. aÍxò és

símptomo d'alormo?
La gent que pateix Alzheimer
més aviat del que és habitual

nue és a partir dels seixanta

anys- tenen un component ge-

nètic i són casos molt excePcio-

nals. Això que tu dius, Pèrdues
de memòria en detalls, ho atri-

bueixo més a l'estrès i a tenir
excés d'informació. Ho notem

més als quaranta o cinquanta

i no és estrany, Perquè a Partir
de determinada edat tots Patim
pèrdua de memòria, de manera

"EIs hàbits saludables 'frenen'
Ies malalties degeneratives
causades per I'envelliment"

Pamplona va néixer a Barcelona

l'any 1963, però fa molts anYs

que viu i treballa a casa nostË.
Amb un currículum imPressio-

nant, autor de més d'una vin'
tena de assaios científics sobre

l'envelliment, aquest catedÈtic
de Fisiologia de la Universitat ,
de Lleida és, actualment, el res-

ponsable del gruP d'investiga'

ció de Fisiopatologia Metabò'
lica, director del dePartament

de Medicina ExPerimentalde la

mateixa universitat i sotsdirec'

tor de l'lnstitut de lnvestigació

Biomèdica de tleida (lRB).

Quin és lbbiectíu del Proieae?
Estudiar el procés d'envelliment cerebral humà

i entendre quins són els processos que conduei-

xen a una malaltia degenerativa. Els estudis que

s'han anat fent confirmen que els greixos estan

jugant un paper molt més rellevant del que es

pensava. La tecnologia ens permet una anàlisi

molt fina dels greixos dels nostres òrgans i en el

neuronal se'ns obre un espectre ampli i nou, al

qual hi ha molt poca gent que s'hi dediqui'

Quønto gent lormo port de I'equip a I'lRBLlei-

do?
El grup de fisiopatologia metabòlica és nor¡brós,

entre estud¡ants, tècnics, professors i investiga-

dors som 20. En la línia de lAlzheimer, som cinc'

Lø comunítot cíentífica és optímÍsta pel que fa
o lø recerco de lo curació de lAlzheime¡?

Sense posar un termini temporal, crec que està

relativamènt propera, per dues raons essencials:

per la quantitat de diners que s'està invertint en

recerca en aquest àmbit i, en conseqüència, per

la quantitat d'investigadors que s'hi està dedi-

cant.
Les malolties degenerotives ossocîodes o l'en'

velliment estan ougmentant en número,

Perquè l'esperança de vida està augmentant

molt i hi ha més gent susceptible a poderles pa-

natural. Es creu que és conseqüència de pèrdues

en les connexions neuronals'

Comentd que o partír dels 62 onys envelleix el

ceruell.
Aquesta dada-s'ha obtingut a partir dels marca-

dors d'oxidació en mostres de cervells humans.

Quan l'individu es fa adult, lenta però progressi-

vament va envellint. I s'accelera a pàrtir dels 60...

cap als 62 o 63 anys' En general la dèc¿da dels

seixanta és la de l'envelliment' Però si pogués-

sim fer estudis en persones centenàries (però no

podem perquè desconeixem qui ho serà) segur

que aquestes persones l'envelliment el tindrien

més tard.
Això evidencia la importàncio de la genètíca.

Però és la combinació dels factors genètic i d'hà-

bits saludables el que condiciona la salut de

l'individu. La nostra càrrega genètica no la po-

dem controlar, però una alimentació saluUable,

descans adequat, i tenir una vida mínimament

activa, tant fisica com intel'lectual". això és res-

ponsabilitat de cadascú' S'han fet estud¡s on es

demostra que abans que es descobreixi el fàr-

mac, que vindria a ser l'elixir de la joventut i que

de moment no existeix (somriu), la millor ma'

nera de ralentitzar el procés és cuidar-nos' És la

medicina més barata.


